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       Č.j.: 71526-2024-UVCR 
 
 

Z Á P I S 
 

 z jednání Pracovní skupiny pro bezpečnost  
Rady vlády pro záležitosti romské menšiny 

 
dne 25. 11. 2024 od 11:00 hod.  

Zařízení MV ČR, Spiritka, Praha 
 

Přítomni: 

Bc. Milan Adam, JUDr. Michal Barbořík, Plk. Mgr. Martin Blažek, Mgr. Bc. Vladimír Dvořák, Mgr. 

Karel Gába, Mgr. Cyril Koky, MPA, PhDr. Martina Seidlová, Mgr. Dominik Šarman, Mgr. Bc. Jana 

Vomelová, Emil Voráč 

Omluveni:  

nprap. Bc. Jaroslav Drobek, pplk. Mgr. Dalibor Horský, Miroslav Karala, Mgr. et Bc. Lucie 

Siváková, Josef Stojka, Rastislav Lučanský, Mgr. Ľubomír Lupták, Ph.D. 

 

Program:  

1) Přivítání účastníků jednání a hostů pracovní skupiny – zástupce MV ČR a člen PS Vladimír 

Dvořák 

2) Zahájení jednání – předseda PS Milan Adam 

3) Schválení programu jednání PS pro bezpečnost a případné doplnění programu –  

tajemnice PS Martina Seidlová 

 

4) Informace o aktualitách z veřejné správy (legislativní a strategické materiály, nový statut 

a jednací řád Rady vlády pro záležitosti romské menšiny) – Milan Adam, Martina Seidlová 

5) Plnění úkolů a projednání doporučení, které PS pro bezpečnost doporučí ke schválení Radě 

vlády pro záležitosti romské menšiny do konce roku 2024 – Milan Adam, Martina Seidlová 

6) Představení návrhů p. Lučanského k prevenci rizikového chování mládeže formou 

volnočasových aktivit a p. Stojky k problematice užívání návykových látek v nápravných 

zařízeních – Rostislav Lučanský, Josef Stojka  

7) Bezpečnostní situace dle krajů – členové PS pro bezpečnost  

8) Diskuse  

9) Závěr jednání  
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Průběh jednání: 

Ad 1), 2) a 3) Přivítání. Zahájení jednání. Schválení programu jednání PS pro bezpečnost 

a případné doplnění programu  

Došlo ke změně – vynechání bodu č. 6 programu vzhledem k absenci p. Lučanského a p. Stojky.  

 

Ad 4) Informace o aktualitách z veřejné správy (legislativní a strategické materiály, nový 

statut a jednací řád Rady vlády pro záležitosti romské menšiny)  

a) Nový statut Rady vlády pro záležitosti romské menšiny nabyl účinnosti dne 30. 10. 2024, na 

základě usnesení vlády č. 767 ze dne 30.10.2024. Nový je i jednací řád Rady. Ve dnech 14. 11. a 

04. 12. 2024 se uskutečnila dvě jednání Rady. 

b) Revize aktuální Strategie romské integrace je v meziresortním připomínkovém řízení, 

pravděpodobně bude vládě předložena až v příštím roce. 

c) Novela trestního zákoníku – schválena vládou usnesením č. 803/2024. Informace byly zaslány 

členům pracovní skupiny e-mailem.  

d) Na zasedání Republikového výboru pro prevenci kriminality bylo projednáno i téma navržené 

paní vládní zmocněnkyní pro romské záležitosti, a to téma návykové látky a romská mládež. 

Vystoupila paní P. Burešová ze spolku Rita – rosteme společně a představila projekt preventivních 

terapeutických skupin pro romské děti, které realizuje na školách. 

e) Aktivity k anticikanismu – k tématu byl uspořádán kulatý stůl organizace ARA ART. Téma 

anticikanismu bude rozvíjeno také na slavnostním Romském dnu na Úřadu vlády, který se  

uskuteční dne 17. 12. 2024. 

f) Uskutečnilo se školení pro české policisty o romských tématech realizované Radou Evropy a 

ODIHR. 

g) Tajemnice pracovní skupiny paní Seidlová se zúčastnila spolu s panem Dvořákem (MV ČR) 

setkání styčných důstojníků pro menšiny. 

h) Dne 12. 12. 2024 se uskutečnilo zasedání Meziresortní koordinační skupiny pro oblast boje 

proti obchodování s lidmi, kde je členem za Radu pan Adam. Pan Adam se z jednání omluvil, ze 

zdravotních důvodů. Po obdržení zápisu z jednání bude informovat členy Rady i pracovní skupiny 

o výsledcích jednání meziresortní koordinační skupiny. Vzniká pracovní skupina zaměřená na 

problematiku obchodování s dětmi. 

i) Informace o postoupení novely zákona o veřejném ochránci práv do Senátu, bude ustaven 

dětský ombudsman.1 

 
1 Pozn.: Zákon byl později dne 23. 12. 2024 vyhlášen  ve Sbírce zákonů pod č. 448/2024 Sb.  
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j) V roce 2025 bude realizováno školení pro asistenty prevence kriminality ve spolupráci s OSN – 

IOM. Co se týče dotací na rok 2025, pro asistenty prevence kriminality již nebude možnost použít 

dotaci na investice. 

k) Rada Evropy informovala o zveřejnění výukových a informačních materiálů týkajících se 

romského holocaustu, i na území České republiky, na webové stránce Roma Holocaust webpage 

- Roma Genocide. Není však k dispozici český překlad. 

 

Ad 5) Plnění úkolů a projednání doporučení, které PS pro bezpečnost doporučí 

ke schválení Radě vlády pro záležitosti romské menšiny do konce roku 2024  

a) Uskutečnila se korespondence mezi vládní zmocněnkyní pro romské záležitosti a ministrem 

spravedlnosti ohledně pozice interkulturního komunikačního specialisty, ze které vyplynulo, že 

zřízení navrhované pozice není aktuálně reálné. Ovšem téma adekvátní komunikace ohledně 

citlivých případů a fungování justice by se mohlo promítnout do vzdělávání pro pracovníky 

komunikující s veřejností. O návrhu pana ministra spravedlnosti by se mělo diskutovat na 

setkáních Úřadu vlády ČR (dále jen „ÚV ČR“) a Ministerstva spravedlnosti ČR příští rok. Pan Koky 

navrhl, že by školení mohlo obsahovat i prezentaci pana ředitele Romey pana Ryšavého o 

médiích. Pan Gába a další též podpořili myšlenku rozvíjet komunikaci s veřejností ze strany 

justice.  

Pan Koky vyjádřil názor, že pro větší důvěryhodnost směrem k některým občanům by Policie 

České republiky (dále „Policie“) měla být více otevřená. Pan Blažek informoval, že se Policie 

v rámci své komunikace snaží být velmi otevřenou institucí, přičemž k tomuto využívá také 

sociální sítě. K situacím, kdy dochází na sociálních sítích k nenávistným projevům, někdy až 

rasistickým, mohou občané podávat oznámení na jakékoliv služebně Policie, případně se mohou 

obracet na státní zastupitelství. Policie také sama, svou vlastní činností, monitoruje nenávistné 

projevy a rázně proti těmto projevům zakročuje. Absolutně odmítá tuto formu vyjadřování 

v jakékoliv formě a důsledně proti pachatelům tohoto jednání postupuje. Obecně lze říci, že Policie 

postupuje v souladu s platnými zákony, které jí vymezují její pravomoci, a je nutné tyto standardní 

mechanismy plně respektovat, neboť jsou jedním z pilířů demokratické společnosti. Proces 

prosazování práva má své mechanismy a zákonitosti, které je nutno bezpodmínečně dodržovat a 

ctít. Skutečnost, že Policie nekomentuje některé události, neznamená, že nekoná.  

Pan Blažek poté upřesnil, že speciálně v oblasti kyberkriminality udělala Policie velký kus práce, 

o čemž svědčí mj. celá řada preventivních pořadů. V rámci hlavního vysílacího času České 

televize byl odvysílán projekt s názvem „Tohle radši nezkoušej“. Jedná se o projekt, který se týká 

kyberkriminality a jejích projevů ve společnosti. Další preventivní aktivity lze dohledat na stránkách 

Policie. V rámci Policie jsou týmy, které se kyberkriminalitou intenzivně zabývají.  

Dále bylo diskutováno téma nenávistných projevů na sociálních sítích, tématu anticikanismu na 

sociálních sítích se věnuje v rámci projektu Romanonet, což je střešní organizace romských NNO. 

Z diskuse pak vyplynula shoda, že by bylo potřeba zlepšit i komunikaci o tématech spojených 

s bezpečností i uvnitř romské komunity, zejména v souvislosti se sociálními sítěmi. Problémem je 

šíření nenávisti vůči některým jedincům. Extremisté mezi tzv. lajfkaři se zřejmě příliš neobávají 
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žádných postihů a sankcí, když porušují právní předpisy, nicméně Policie se o postih snaží. Pan 

Dvořák doplnil, že důležité je i oznamování případů, aby mohly být náležitě prošetřeny. Každý 

přestupek musí být zaevidován a řešen. ÚV ČR počítá s tím, že by se mělo začít řešit i téma tzv. 

percepčního testu.  

b) Již na minulém zasedání byla zmíněna schůzka na Odboru prevence kriminality Ministerstva 

vnitra ČR (dále jen „MV ČR“) o financování asistentů prevence kriminality (dále jen „APK“). 

Víceleté financování již MV ČR v minulosti mělo, ale s ohledem na výši financí nyní není reálné. 

Aktuálním problémem je nedostatek zdrojů pro financování APK. Nedošlo k navýšení rozpočtu na 

MV ČR (32 milionů). Od roku 2026 skončí financování APK z evropských fondů (ESF). Do 

budoucna by se mělo zvážit opětovné zahrnutí financování APK do výzev ESF. Dále by bylo 

potřeba v rámci jednání o rozpočtu na rok 2026 řešit i financování APK. Aktuálně byla zamítnuta 

změna vyhlášky č. 367/2015 Sb. o zásadách a lhůtách finančního vypořádání vztahů se státním 

rozpočtem, státními finančními aktivy a Národním fondem (vyhláška o finančním vypořádání), na 

základě které má příjemce dotace povinnost provádět finanční vypořádání se státním rozpočtem 

každý rok.  

c) Se zastoupením v krajích souvisí připravované schéma spolupráce a předávání informací 

v případě krizových situací týkajících se romské menšiny („pavouk“), ukazující směr toku informací 

od paní vládní zmocněnkyně Fukové směrem ke krajským koordinátorům, terénním pracovníkům, 

romským lídrům ad. a naopak. Písemný materiál je ve fázi připomínek. K akutní komunikaci v 

krizových situacích se uskutečnila před dnešním jednáním pracovní skupiny schůzka na MV ČR. 

Bylo konstatováno, že u povodní v roce 2024 docházelo k tomu, že v sociálně vyloučených 

lokalitách se pomoc k Romům někdy nedostávala. Dále by někteří Romové chtěli pomáhat, ale 

nebyly zavedeny postupy, jak je jako dobrovolníky zapojit. Dne 25. 01. 2025 se koná na MV ČR 

schůzka k problémovým oblastem dobrovolnictví. Obdoba celorepublikové platformy pro 

dobrovolnictví je také na krajích. 

 

Ad 7) Bezpečnostní situace dle krajů a diskuse  

Pan Gába informoval o vývoji případu v Koryčanech (konflikt rodičů s tamní základní školou). 

Případ je stále v šetření příslušných institucí. Dosavadní zjištění nenasvědčují, že by šlo o rasově 

motivované násilí. Pan Gába navázal na debatu o komunikaci orgánů činných v trestním řízení, 

je důležitá například i pro rodiče v obdobných případech, jako byla situace v Koryčanech. Můžou 

mít obavy pouštět děti do školy, když nevědí, jaká je přesně situace a vývoj. Informoval též o studii 

o dopadu modulárního bydlení (zdravotně a energeticky nevyhovujícího). Obecně je problém s 

obchodníky s chudobou.  

Pan Koky vyjádřil velikou nespokojnost s prací Policie v Kutné Hoře, kdy ani po sedmi měsících 

nebyla schopna uzavřít případ napadení Roma. Konstatoval, že je důležité, aby veřejnost byla  

o výsledku šetření ze strany Policie dostatečně informována. Dále pan Koky uvedl, že se podařilo 

předejít eskalaci interetnického napětí např. v Náchodě.  

Zapsala: PhDr. Martina Seidlová 

Schválil: Bc. Milan Adam 
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